
  

 

  
 
 

 

 

Muistio 

 

Yhden luukun palvelujen hankkeen seurantaryhmä, 7. kokous 

Aika:  Torstai 2.5.2024 klo 11.00 – 12.30 

Paikka:  nh. Norppa, ympäristöministeriö ja Teams 

Osallistujat: Juhani Damski, ympäristöministeriö (puheenjohtaja) 
Mika Nykänen, valtiosihteeri, ympäristöministeriö 
Anu Nousiainen, valtiovarainministeriö 
Jyrki Alkio, työ- ja elinkeinoministeriö  
Olli-Matti Verta, maa- ja metsätalousministeriö  
Kirsi Martinkauppi, ympäristöministeriö  
Tarja Haaranen, ympäristöministeriö  
Veli-Matti Uski, ympäristöministeriö  
Antti Irjala, ympäristöministeriö 
Riitta Teiniranta, ympäristöministeriö 
Teemu Lehikoinen, aluehallintovirasto  
Tarja Savea, aluehallintovirasto  
Sari Myllyoja, elinkeino-, liikenne- ja ympäristökeskus  
Jari Mutanen, elinkeino-, liikenne- ja ympäristökeskus 
Johanna Korpi, ympäristöministeriö (jäsensihteeri)  
Sonja Pyykkönen, ympäristöministeriö (koordinaattori) 

 

 

Asialista 

1. Kokouksen avaus, kehysriihen päätökset ja yhden luukun palvelut 
 
Puheenjohtaja avasi kokouksen ja kuultiin lyhyet terveiset kehysriihestä. Todettiin, 
että valmistelussa oleva yhden luukun malli ja voimaan tulevat uudet EU-säädökset 
tuovat viranomaisille myös uusia tehtäviä. Investointien edistämiseksi ja yhden luu-
kun tavoitteiden saavuttamiseksi viranomaisilla on oltava asioiden käsittelyyn riittä-
vät resurssit.  
 
Valtiovarainministeriö kertoi esittäneensä kevään kehysriihessä viraston toimeenpa-
nohankkeelle valmisteluvaiheen rahoitusta, mutta sitä ei myönnetty. Viraston toi-
meenpanohankkeen toteuttamista yritetään nyt turvaamaan nykyisillä voimavaroilla 
erityisesti sisäisiä siirtoja hyödyntämällä. 
 
Todettiin, että resurssiasia tulee ottaa tulevissa kokouksissa tarvittaessa esille.  

 
2. Hyväksyttiin edellisen kokouksen pöytäkirja 
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3. Yhden luukun palvelujen lainsäädäntöhanke, tilannekatsaukset käynnissä oleviin lain-
säädäntöuudistuksiin, YM 

 

- Yhden luukun lainsäädäntöhanke etenee tavoiteaikataulussa kohti lausuntokier-
rosta. Pykälät lähdössä käännettäväksi. Lainsäädäntöhankkeen ohjausryhmä on 
käsitellyt pykäläluonnokset huhtikuun lopussa. Tavoitteena on, että hallituksen 
esitys lähtisi lausuntokierrokselle kesäkuussa yhtä aikaa VAU-HE:n kanssa.  

- Rakentamislain muutosten valmistelu etenee suunnitellusti, samoin käynnissä 
oleva alueidenkäyttölain valmistelu etenee tällä hetkellä aikataulussa.  

- Vesienhoidon HE:stä (vesienhoidon sitovat ympäristötavoitteet ja niistä poikkea-
minen) on saatu lainsäädännön arviointineuvoston lausunto, jonka pohjalta esi-
tystä vielä muokataan. HE on tarkoitus viedä eduskuntaan budjettilakina. Keskus-
telussa todettiin, että HE on tärkeä myös yhden luukun palveluiden mallin etene-
misen kannalta. 

- Vesikompensaatiohankkeen hankintailmoitukseen on tullut yksi tarjous. 
 

4. Yhden luukun palvelujen sekä siihen kytkeytyvien YM-hallinnonalan ympäristötehtä-
vien toimeenpanohanke  

a. Hankesuunnitelman esittely, Sonja Pyykkönen YM 

Uudessa aluehallinnon rakenteessa yksi valtion viranomainen olisi vastuussa ympäris-
töllisten lupien, valvonnan ja ohjauksen kokonaisuudesta, joka aiemmin jakaantui usei-
den eri alueellisten virastojen prosesseihin. Muutos on suuri ja vaatii toimintamallin ja 
substanssiprosessien uudelleen muotoilua. Yhden luukun palvelujen toimeenpanohank-
keessa yhden luukun palvelujen periaate rakennetaan sisään viraston ympäristötehtä-
vien toimintamalliin ja palvelumalleihin. Tämä tehdään osallistamalla henkilöstöä val-
misteluun ja varmistaen sidosryhmäyhteistyö.  Lisäksi hankkeessa pilotoidaan yhteys-
pisteviranomaisena toimimista (CRMA) ja kehitetään ympäristövaikutusten arviointime-
nettelyn toimeenpanoa. Toimeenpanohanke raportoi yhden luukun palvelujen hank-
keen seurantaryhmälle. 

b. Ympäristöllisten lupamenettelyjen yhden luukun kehittämisen tuki, Jussi Kleemola, 
Broad Scope Management Consulting 

Työn sisältönä on valtakunnallisen viraston lähtötilanteen kuvaus ja määrittely ympäris-
tötehtävien osalta. Työssä tuetaan ympäristöllisten lupamenettelyjen kehittämistä ja 
toimeenpanohanketta muodostamalla selkeä tavoitetila uuden viraston ympäristötoi-
mintojen osalta. Parhaillaan kartoitetaan tilannekuvaa ja sen jälkeen alkaa tavoitetilan 
rakentaminen. Työ alkoi keskeisten asiakkaiden ja sidosryhmien haastatteluilla ja seu-
raavaksi on lähdössä liikkeelle henkilöstölle suunnattu kysely. 
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Keskustelussa nousi esiin, että hankkeen REPowerEU-rahoitus mahdollistaa sen, että 
prosessien uudelleen muotoilua on nyt mahdollista tehdä. Toimintatapojen yhtenäistä-
minen uudessa virastossa on tärkeää. Olennaisena pidettiin henkilöstön osallistamista 
valmisteluun. Toimintamallien osalta olisi lisäksi löydettävä sopiva tarkkuustaso. Uuden 
viraston valmistelun osalta toivottiin, että henkilöstöä informoitaisiin valmistelun ete-
nemisestä. Uuden toimintakulttuurin luominen on tärkeää ja sitä on jatkettava myös 
käynnistysvaiheen jälkeen. 

5. Yhden luukun digitaalisten palvelujen koordinaatiohanke 

a. Hankesuunnitelman esittely, Riitta Teiniranta, YM 

Riitta Teiniranta esitteli yhden luukun digitaalisten palvelujen hankkeen tilannetta. 
Sähköistä asiointia halutaan kehittää ensisijaiseksi asiointikanavaksi. Asiakkaat käyttä-
vät nykytilanteessa sähköisiä järjestelmiä edelleen melko vähän. Tietojärjestelmien ke-
hittämisen hyöty jää vähäiseksi, jos asiakkaat eivät siirry niitä käyttämään. Aluehallin-
tovirastoissa on tehty sähköisen asioinnin edistämistyötä, minkä myötä e-luvan käyttö-
määrät ovat vähitellen kasvaneet. Yhden luukun digitaalisten palveluiden edistämisen 
kannalta keskeistä on toiminnan kehittäminen uudessa virastossa siten, että digipalve-
lut tukevat toimintamallia. TEM:n luvat- ja valvontapalvelun kehittämisen aikataulu on 
kriittinen YLP-digin edistämisessä.  

Keskustelussa toivottiin, että sähköiseen asiointiin ohjattaisiin lainsäädännöllä, erityi-
sesti oikeushenkilöiden osalta. Todettiin myös, että EU-lainsäädäntö edellyttää joilta-
kin osin sähköistä asiointia. Luvat ja valvonta -palvelun laajentamisessa tulisi päästä 
mahdollisimman nopeasti eteenpäin ja saada sähköinen toimintaympäristö toimimaan. 
Toiveena esitettiin, että sähköiseen asiointiin siirryttäisiin lyhyellä siirtymäajalla ja sen 
käyttöä tulisi edellyttää asiakkailta niin paljon kuin mahdollista. Myös kuntien luvitus-
palveluiden linkittymisestä valtion sähköiseen järjestelmään todettiin olevan tarpeita, 
erityisesti kevytasioinnin hyödyntäminen olisi mahdollista.  

6. Tour de Table ajankohtaisista 

- Yhden luukun palvelujen hankkeella selkeä poliittinen tuki ja tahtotila.  
- YSL-lupamääräysten tarkistamisen (HO-kirjaus) osalta on pidetty sidosryhmätilai-

suus ja nyt pohditaan etenemistä. 
- YLP-digiuudistamisen hankkeita esitellään seuraavassa yhteiskunnan uudistamisen 

ministeriryhmässä. 
- Valtiovarainministeriön mukaan tavoiteaika VAU-lainsäädännön lähtemiselle lau-

suntokierrokselle on 15.6. Viraston toimeenpanohanke on asetettu ja sitä johtaa 
Mikko Saarinen. Elinvoimakeskusten valmistelussa pohditaan vielä virastoraken-
netta.  

- ELY-keskukset ovat vahvasti valmistelussa mukana. Hallituksen päättämät säästötoi-
met ovat hankalia yhtä aikaa uusien virastojen rakentamisen kanssa.   
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- AVI:ssa jo jouduttu tekemään säästöehdotuksia. Tukea tarvitaan, jos toiminnan su-
juvuus halutaan säilyttää. Toiminnan jatkuvuuden varmistaminen uuteen virastoon 
on tärkeää. 

7. Muut asiat 
Ei muita asioita.  

8. Seuraava kokous on torstaina 6.6. klo 8:00 – 9:30. 

9. Kokouksen päättäminen 
Puheenjohtaja päätti kokouksen. 

 


